
XV. évfolyam / 1. szám A Villamos Független Szakszervezet lapja



Tartalom
Nőnapi köszöntő 
Almásy András

Gyakorlat teszi a mestert
Orbán Roland

Miből lesz a cserebogár 
III. rész - kiegészítés
Szabó Norbert

2023 év elején történt
Nagy Ferenc

Elmentek 
Kőszegi István

BKK hírek
Pipók Zsuzsanna

Munkavédelmi Képvi-
selők elérhetőségei

3

4

6

8

9

11

12

Váltóvas magazin -
a Villamos Független Szakszervezet 
hivatalos lapja
Főszerkesztő: Nagy Ferenc
Grafikai munka, tördelés: Szabó Norbert
Olvasószerkesztő: Almásy András
Felelős kiadó: Kukor Gyula
Cím: 1092 Üllői út 197-199. Száva ksz.
Web: villamosfsz.hu
E-mail: villamosfsz@gmail.com
Telefon: +36 1 461 6500 / 253-32
Nyomdai munkálatok:
Premier Nyomda Kft.
info@premiernyomda.hu
+36 1 481 9515

A címlapon látható rajzot Orbán Roland
rajzolta.
A képeinket Német István, Karacs Kriszti-
án és Szabó Norbert készítette.

Várjuk írásaitokat, ötleteiteket,
észrevételeiteket az alábbi címen:
villamosfsz@gmail.com, vagy postán
A rövidítésének jogát fenntartjuk.

Kukor Gyula
Podpácz Zsolt
Nagy István
Daróczi Richárd
Kandikó Julianna
Szegedi Erika
Kalina Józsefné
Szedlák Józsefné
Piru László
Kiss István
Baranyai Béla
Dugász Sándor
Baranyi Attila
Nagy Ferenc
Koncz Károly
Virág Zoltán
Kiss Attila
Almásy András
Szűcs Mónika
Berki Éva
Fekecs Márta
Ungor Xénia
Oláh Tibor
Kovács József

Elnök
Hungária kocsiszín
Ferencváros kocsiszín
Ferencváros kocsiszín
Száva kocsiszín
Száva kocsiszín
Metró
Angyalföld kocsiszín
Zugló kocsiszín
Baross kocsiszín
Szépilona kocsiszín
Budafok kocsiszín
Budafok kocsiszín
Kelenföld kocsiszín
Fogas
Forgalomfelügyelet
Baross járműműszak
BKK Forgalomfelügyelet
BKK Forgalomfelügyelet
BKK Bérletértékesítési szakszolg.
BKK Bérletpénztár
BKK Jegyellenőrzési szakszolg.
BKK Utaskoordinátorok
Pályaszakszolgálat

06 20 459 9132
06 70 619 7442
06 70 422 7674
06 70 365 6490
06 20 392 8591
06 70 945 6097
06 30 376 7313
06 20 445 5045
06 70 549 8550
06 20 512 7474
06 70 626 2131
06 20 957 5802
06 70 604 7531
06 20 578 7059
06 20 424 5488
06 30 392 5066
06 20 442 8522
06 70 390 3807
06 70 453 2668
06 70 390 3826
06 30 376 0281
06 70 443 3716
06 70 633 1579
06 30 688 3815

Szakszervezetünk képviselői a BKV, valamint a BKK területein is megta-
lálhatóak. Bármilyen felmerülő kérdésben keressétek Őket bizalommal!

Képviselőink Nőnapi köszöntő

Gondolatok nőkről - férfiak szemszögéből 

Nagyon megváltozott a világ körülöttünk, út-
törők vagyunk egy új szemlélet kialakulásánál. 
Nincs még messze az az időszak, amikor a 
nők azt az életfeladatot kapták édesanyáik-
tól, nagyanyáiktól, hogy a nő sorsa a férfi és 
a gyermek, és a legfőbb feladatuk, hogy tö-
kéletes háziasszonyként éljék az életüket. Sa-
játos belső vágyaik és szükségleteik vannak, 
ingáznak a lemondás és megvalósítás, a siker 
és kudarc, az önmegvalósítás és önfeláldozás, 
a kétségek és remények között. Függeni és 
függetlenedni akarnak egyszerre. Számtalan 
nemzedék öröksége az a szemlélet, hogy a nő 
a család tartópillére. Feladata, hogy gyerme-
keket hozzon a világra, és minden eszközzel 
tartsa össze a családot, legyen a család szíve, 
érzelmi támasza, míg a férfi az élet más terü-
letein tevékenykedik. A nők azok, akikhez a 
gyermekeik a testi, lelki sebeikkel fordulnak, 
a nők törlik le a könnyeiket, hozzájuk fordul-
nak a férfiak vigasztalásért, megnyugvásért. 
A nők erejét kimeríthetetlennek hisszük, és 
tudjuk, hogy a nők a menedék, a pillanatnyi 
megálló a rohanó világban. Éppen ez tölti 
el a nőket büszkeséggel, megelégedettség-
gel, és közben néha észre sem veszik, hogy 
energiáik az odaadásban felemésztődnek. 

Megváltozott a világ körülöttünk, megváltoz-
tak a követelmények. A gazdasági változások 
és kényszer kiütötte a női kezekből a fakana-
lat. Kinyílt a nők számára a világ. Megtapasz-
talták, hogy mire is képesek, és kicsit talán 
meg is ijedtek a saját lehetőségeiktől. Néha 
még maguk sem hiszik el, hogy tehetségesek, 
ügyesek, kitartók és erősek. Gyakran szemben 
áll bennük a kulturális örökségük, a nevelteté-
sük és a mai kor követelményei, lehetőségei. 
Gyakran szigorúan elmarasztalják magukat, 
lelkifurdalást éreznek, mert fontos a munkájuk, 
és egyre többször érzik, hogy fontosak maguk-
nak is. Önzőnek tartják saját viselkedésüket, 

hiszen édesanyja, nagyanyja sosem mondott, 
vagy tett volna olyanokat, amelyeket ő meg-
tesz. Félnek a változásoktól. Félnek kifejezni 
az igényeiket. Félnek kifogásolni, vagy nemet 
mondani bizonyos helyzetekre. Félnek, hogy 
elveszítik a szeretetet, amelyet engedelmes, 
jó kislányként, feleségként, anyaként, szerető-
ként, munkatársként megkaptak, mert kiszol-
gálták az összes igényt, megfeleltek az összes 
szerepnek, amit elvártak tőlük. Hiába beszé-
lünk a nők egyenjogúságáról a munkában, a 
fizetésben, a politikai és gazdasági életben, 
érzelmileg még ezer szállal kötődnek a hagyo-
mányos női modellhez. Feladataik megsok-
szorozódtak, mert meg akarnak felelni egy-
szerre a múlt és a jelen követelményeinek is. 

Az érzelmek és a megérzések hagyományo-
san női felségterület, és mint oly sok minden 
más, az idők folyamán társadalmilag ez is 
leértékelődött. Az értelmi képességek mel-
lett eltörpülnek az érzelmi készségek. Pedig 
az érzelmeknek hatalmuk van és mint általá-
ban, ha valami fölött nincs biztos uralmunk azt 
megpróbáljuk tagadni, kisebbíteni, elfojtani. 
A nőknek megadatott a megérzések gazdag 
eszköztára, nem fogadják el azt a nézetet, 
hogy a fejük uralkodik a szívükön, a fej és a 
szív harmonikusan együtt tud működni. Pél-
dát mutatnak a gyermekeinknek, úgy élik az 
életüket, hogy elfogadják a saját érzéseiket, 
kicsinységüket és nagyságukat, hogy felvállal-
ják női mivoltukat, erejüket és esendőségüket.

Tiszteljük meg a nőket azzal, hogy az év e 
jeles napján figyelünk rájuk, meghallgatjuk 
őket és apró ajándékokkal kedveskedünk 
azért a sok jóért, amit a világ kap tőlük. 

Férfitársaim nevében BOLDOG NŐNAPOT 
KÍVÁNUNK a Villamos Független Szak-

szervezet minden női tagjának!

Almásy András



Mi lenne, ha megkérnének arra, hogy 
ismertesd a stabil oldalfekvés lépé-
seit? El tudnád mondani hibátlanul?

Számtalan példát mutató járművezetőről hal-
lottunk már, akik baj esetén azonnal tudták mi 
a teendő. Ők inspiráltak engem, hogy írjak 
egy rövidebb cikket arról, milyen fontos lenne 
gyakorolni az elsősegély alapjait. Sokan va-
gyunk, mindannyian külön egyéniségek, akik 
egy adott helyzetben másképp viselkednek. 
Van aki tudja, hogy mit kellene tenni külön-
böző vészhelyzetekben, de van olyan is aki 
nem, mert esetleg elfelejtette, vagy leblokkol. 

Munkánk során rengeteg emberrel találko-
zunk, mi biztosítjuk számukra, hogy bizton-
ságban eljussanak az úticéljukhoz. De az 
ördög sosem alszik, bármikor történhet va-
lami gond. Nem kell egyből hatalmas bal-
esetekre gondolni, lehet apró, egészen kicsi 
is – például felszálláskor megbotlik egy utas 
a lépcsőben - amit ugyancsak nem szabad 
félvállról venni. Ha rosszul lesz egy utas, ha 
elesik és megsérül, a legtöbben tőlünk, jár-
művezetőktől fogják várni a segítséget. Ezért 
is fontos, ha probléma adódik, mindig le-
gyünk a helyzet magaslatán, ismerjük fel a 
gondokat és ne engedjünk a pániknak. A 
mögöttünk közlekedőtől, vagy szembe jövő-
től pedig mindig jól jön a segítség, a bajban 
lévő kollégának tud segíteni, ha szükséges. 

Valahol mi is hétköznapi hősök va-
gyunk még akkor is, ha nem is gondol-
nánk. Ha valami gond van, bátran lép-
jünk oda és segítsünk! Na de hogyan? 

Az alaptanfolyamon mindannyian részt 
vettünk elsősegély oktatáson. Megtanul-
hattuk, milyen egy nyomókötés, egy újra-
élesztés menete, vagy például, hogy a segély-
hívón milyen információkat kell megadnunk. 

Az évek alatt sajnos fennáll annak az esé-
lye, hogy elfelejtsük, vagy hiányosan hajtsuk 
végre a szükséges intézkedések lépéseit, 
ezzel akár növelve a sérült állapotának rom-
lását. Sokan nem tudják, mit kellene tenni 
egy epilepsziás rohamban szenvedő sze-
méllyel, vagy hogyan álljon egy látszólag it-

tas állapotban lévőhöz, akinek valójában a 
cukra esett le és ezért viselkedik “furcsán”. 

Ezen, és ehhez hasonló esetek miatt tartom 
fontosnak az elsősegélynyújtás alapjainak 2-3 
évenkénti ismétlését, ezzel is növelve a jár-
művezetőkben a bátorságot, hogy oda mer-
jenek menni és a mentők hívásán mellett, 
részt tudjanak venni a segítségnyújtásban.

Ahogy a mondás tartja: “A jó pap is holtig ta-
nul”. Ha alkalmanként ismétlést kapnánk első-
segélynyújtásból, egy esetleges újraélesztés-
nél azonnal tudnánk, hogy mit és hogyan kell 
csinálni. A mentők hívásakor a telefonban ka-
pott utasítások nem érnének minket váratlanul, 
hanem hatékonyan tudnánk kivitelezni azokat. 

A segélyhívást a 112 telefonszámon le-
het kezdeményezni! Amikor szükség van a 
mentőkre fontos, hogy összeszedetten és 
higgadtan kommunikáljunk velük. A diszpé-
cser kérdéseket fog feltenni, melyekre ért-
hető és egyértelmű válaszokat kell adnunk:

- Bejelentő neve, telefonszáma 
- Az esemény helyszíne 
- A történt esemény, hány sérült van, milyen - 
az állapota/állapotuk 
- Műszaki mentés szükséges-e?

Nagyon fontos az is, hogy beszédünk legyen 
artikulált és a körülményekhez képest nyugodt. 
Minél érthetőbb és pontosabb információt 
kap a segélyhívó diszpécser, annál biztosabb, 
hogy a legrövidebb úton az a segítség érkezik, 
amelyikre a sérültnek, betegnek szüksége van.

Érdemes egy két dolgot átismételni:

Ha a beteg eszméletét veszti, de a légzése 
rendben van, stabil oldalfekvést kell alkalmazni. 

Stabil oldalfekvés lépései:

- Térdeljünk a bajbajutott csípőjével egy 
vonalba 
- A sérült alsó végtagjait zárjuk össze 
- Közelebbi felső végtagját fektessük magunk 
mellé, a könyökénél nyújtotta 
- A távolabbi felső végtagját helyezzük a 
beteg arcára, tenyere kifelé nézzen

- Távolabbi lábát térdnél húzzuk fel, sarka a 
talajon maradjon 
- Térdénél megfogva óvatosan billentsük 
magunk felé 
- Az átfordításkor ügyeljünk arra, hogy te-
nyerünk a bajbajutott arcán lévő tenyerében 
legyen, ezzel óvjuk a fejét az ütődéstől 
- Fejét hajtsuk hátra, ügyelve arra, hogy a 
nyál és egyéb váladék kifelé folyjon 
- Felül lévő alsó végtagját csípőjénél és tér-
dénél hajlítsuk derékszögbe 
- Ellenőrizzük a sérült stabilitását, a felül lévő 
karjának könyöke a talajon legyen 
- Vizsgáljuk a légzését! 
- Takarjuk be (óvjuk a lehűléstől), ezt követő-
en légzését percenként ellenőrizzük. 

Mivel a járművek nincsenek felszerelve defib-
rillátorral, ezért hirtelen szívmegállás esetén 
alapszintű újraélesztést kell alkalmaznunk:

- Biztosítsuk a helyszínt 
- A mozdulatlan, semmilyen hanghatásra 
nem reagáló bajbajutottat a vállainál rázzuk 
meg és közben szólítsuk meg 
- Ha ezekre sem reagál, vizsgáljuk meg a lég-
zését. Egyik tenyerünket tegyük a homlokára, 
másik kezünkkel az állánál enyhén emeljük 
meg, miközben a fejét hátra hajtjuk. A fej 
hátrahajtásával a légutakat szabaddá tesszük 
- A fülünket a beteg orra felé helyezve halljuk 
és érezzük a levegő áramlását, illetve sze-
münkkel figyeljük a mellkas mozgását 
- A légzésvizsgálatot minimum 10 másodper-
cig végezzük, ez körülbelül 2 légzést jelent 
- Amennyiben nem lélegzik, azonnal hívjunk 
segítséget!  
- Ha valaki ott van a helyszínen, tárcsázza Ő 
a segélyhívót, ha egyedül vagyunk, értelem-
szerűen nekünk kell értesíteni a mentőket 
- A diszpécser segíteni fog az újraélesztés 
technikájával kapcsolatban is 

- Az újraélesztést kemény felületen, a mellka-
si lenyomásokkal kell kezdenünk 
- Kezünket összekulcsoljuk, a kéz tövét pedig 
ráhelyezzük a mellkas középvonalára, annak 
alsó felére 
- A lenyomás mélysége 3-5 cm legyen, és 
100-120/perc frekvencián. Lehetőség sze-
rint kezeink legyenek merőlegesek a talajra, 
könyökünk és a csuklónk legyen feszes és a 
lenyomásokat derékból mozogva, egyenes 
felsőtesttel végezzük 
- A lenyomást követően ügyeljünk arra, 
hogy teljesen engedjük fel a mellkast, mert 
az úgynevezett “támaszkodás” csökkenti az 
újraélesztés hatékonyságát

- 30 lenyomást 2 befújás kövessen  
- A fej hátrahajtásával tegyük szabaddá a 
légutat, fogjuk be a bajbajutott orrát és egy 
normál légvételű levegőt fújjunk be a szájába 
- Ezt ismételjük meg még egyszer, majd foly-
tassuk a mellkasi lenyomásokat 
- Amennyiben befújást nem szeretnénk alkal-
mazni, végezzünk csak mellkasi lenyomásokat 

(a jelenlegi újraélesztési protokoll szerint a 
laikus életmentést végzőtől nem is elvárás, 
de nincs is tiltva) 
- A 30 lenyomást és 2 befújást addig végez-
zük, míg a segítség meg nem érkezik, nem 
rendeződik a keringés, vagy el nem fáradunk 
(az utóbbi esetben kérjünk segítséget a hely-
színen tartózkodó személy(ek)től)

Bízom abban, hogy ezzel a rövid írással si-
került felidéznem a tudást, amit annak ide-
jén az oktatáson elsajátítottunk. Remélem, 
hogy a későbbiekben lesz lehetőség át-
ismételni az alapokat, hiszen az embe-
ri élet (is) fontos és mindenkit haza várnak!

Gyakorlat teszi a mestert

Vigyázzunk egymásra!  
Orbán Roland

A Villamos Független Szakszervezet támogatja, hogy a villamos kocsiszínekben minden-
hol kerüljön telepítésre automata defibrillátor készülék!



Szabó Norbert vagyok, a 2022/2. csoport villa-
mos járművezető tanulója voltam amikor elkez-
dődött ez a cikksorozat, mostanra önálló jár-
művezetőként járom a köreimet Észak-Pesten.

Az előző két lapszámban a villamosvezető 
képzéssel kapcsolatos élményeimet osztot-
tam meg a Villamos Független Szakszervezet 
felkérésére - tanulóként. Kihangsúlyozandó, 
hogy véleménycikknek és élménybeszámolók-
nak íródtak, amelyek a tanfolyamon elhang-
zottakra alapultak. Én és a társaim tanulóként 
készpénznek vettük a tanfolyamon hallottakat.

A második cikk megjelenése után felkeresett 
az Oktatási csoport, hogy szeretnének ők is 
megszólalni, hivatalos álláspontként repre-
zentálni magukat. Természetesen készség-
gel elfogadtam a felkérést, így lett az erede-
tileg tervezett két cikkből összesen három.

Az Oktatási csoport megkeresése alapján 
bebizonyosodott, hogy voltak olyan általam 
leírt dolgok, amelyek nem teljesen fedték 
a valóságot, vagy kiegészítésre szorulnak.  
Szeretném ezúton korrigálni, illetve kiegé-
szíteni az előző cikkben elhangzottakat az 
Oktatási csoport kérésének megfelelően. 
Fontosnak tartom azt, hogy amennyiben a ko-
rábban elhangzottak helyessége megkérdője-
lezhető, adjunk teret a hiteles információnak. 

Típusismeret elmélet

A szóban forgó cikk elején megemlítettem, 
hogy a típusismerethez tartozó 3 napos elmé-
leti képzés egy “gyorstalpaló”, illetve “feke-
tebárány”, ami az elmélet és a gyakorlat kö-
zött lebeg félúton. Az is le lett írva általam, 
hogy társaim, valamint számos oktatóm sze-
rint nincsen ennek ebben a formában túl sok 
haszna, hiszen annyi idő telik el az elmélet és 
a gyakorlat között (a második típusnál, ami ná-
lunk a TW6000 volt), hogy az ott megszerzett 
tudás nehezen tud megmaradni addig, amíg 
az ember valóban éles helyzetbe kerül, vagy a 
gyakorlatban is kipróbálhatja. Ezt a véleményt 
a tapasztalataink alapján fogalmaztam meg.

Az Oktatási csoport részéről az alábbiakat fon-
tos továbbá tudni a tanfolyamnak erről a sza-

kaszáról: 

„A típusismereti modul hivatalosan az elmé-
letből és a gyakorlatból áll, amelyek 24-24 óra 
hosszúak. A típusismereti elméleten magya-
rázzák el a jármű felépítését, szerkezeti ele-
meinek és a kezelt berendezéseknek az elhe-
lyezkedését, valamint a később általunk kezelt 
berendezéseknek a helyét, kezelési elvét. Ezt 
egészíti ki egy szemléltető gyakorlat, a jármű 
csoportos megtekintésével, kipróbálásával. 
Az elmélet közben célszerű jegyzeteket készí-
teni, valamint a kézbe adott oktatási anyagot a 
gyakorlat előtt tanulmányozni, hogy a későbbi 
vezetéshez már megfelelő előzetes ismeretek-
kel érkezzünk. A 24 óra gyakorlat egyénileg 
történik és itt már elvárják a tanulótól, hogy 
a járműtípusról legyen valamennyi fogalma, 
a vezetési gyakorlat ne érje felkészületlenül.”

Típusismeret gyakorlat

A második reflexió azzal kapcsolatban érke-
zett, hogy elhangzott a tanfolyamon többször 
is az az információ, hogy az első típusismereti 
vizsgáig ki sem kellett volna menni a kocsiszín-
ből a villamossal - kvázi megtiszteltetésnek kell 
vennünk azt, hogy az oktató kivisz minket for-
galomba a típusismeret gyakorlat ideje alatt. 

Oktatási csoport: 

„Már a típusismeretnek is része az az 50 óra ve-
zetési gyakorlat, amellyel párhuzamosan gya-
korolja mindenki az első típus saját 24 óra gya-
korlatát. Tehát hivatalosan már az első típusnál is 
van forgalmi vezetés, természetesen a járműát-
vétel és az alapmozgások begyakorlása után.”

Szimulátorozás a vonalismeret alatt

Szintén a tanfolyamon hangzott el az, ami 
alapján végül véleményt nyilvánítottam, 
hogy a vonalismeretet a hatékonyság je-
gyében már csak szimulátoron fogják vé-
gezni a gyakorlók és lehet, hogy valós for-
galomban való részvétel már nem lesz. 

Az Oktatási csoport részéről az alábbiakat fon-
tos tudni erről a szakaszáról a tanfolyamnak: 

„A valósághoz közelebb áll, hogy bár va-

Neked 5 perc, nekünk egy újabb év!   
Támogasd a fiatalok rádióját adód 1%-ával! 
Szókimondó, független, tele friss zenével,  
minden este élő dj műsorral! 
Támogatáshoz segédlet: www.1szazalek.radiox.hu

Alapítványunk: Generációk Hangja Alapítvány 
Adószámunk:   19252607-1-42

Miből lesz a cserebogár III. rész
lóban van lehetőség részben videós, vagy 
szimulátoros oktatási anyagok felhasználá-
sára, a hivatalos szabályok továbbra is elő-
írják a vonalismereti gyakorlat meglétét.

Vonalismeret gyakorlatból legalább 3 
oda-vissza utat kell egyénileg teljesíteni ok-
tató mellett, vagy ha szimulátort és esetleg 
videófelvételt is alkalmaztak a vonalismereti 
képzésben, akkor is legalább egy oda-vissza 
útnak járművel, oktató mellett kell történnie.”

Részemről a megtiszteltetés, hogy habár a cikk-

sorozat két részre lett tervezve, az Oktatási cso-
port megszólalásával közösen teljessé tudtuk 
tenni a tanfolyamról szóló leírást anélkül, hogy 
bármelyik fél számára hiányos maradt volna.

Köszönöm a Villamos Független Szakszerve-
zetnek is a felkérést, valamint további sok bal-
esetmentes napot, hetet, hónapot, évet kívá-
nok minden kedves - immáron - kollégának! 

Köszönöm, hogy a csapat része lehetek! 
Szabó Norbert



2023. év első két hónapja, igen mozgalmasan telt 
szakszervezetünk szempontjából. Gondoljunk csak 
a bértárgyalásra az egyik a BKK-nál, a másik pedig 
a BKV-nál zajlott. Az első elég zökkenőmentesen, 
a másik viszont kicsit elhúzódott így csak február 
közepén tudtunk megállapodni. Túl vagyunk egy 
nagyon sikeres munkavédelmi választáson is, de 
ne rohanjunk ennyire előre, kicsit nézzük meg en-
nek a hátterét, hogy miért tart egy ilyen bértár-
gyalás sorozat ilyen sokáig. Azt már a múltkor is 
leírtam, hogy ennek a Fővárossal kötött több éves 
bérpolitikai megállapodásnak az egyik legna-
gyobb előnye, hogy a BKV menedzsmenttel nem 
a mértékről, hanem a bértömeg elosztásának elve-
iről kell az érdekképviseleteknek megállapodniuk. 
Szóval a vita a szakszervezetek között első körben 
arról szólt, hogy százalékos, vagy fejkvótás, esetleg 
ennek a kettőnek az ötvözete legyen az irány. Ezen 
túlmenően a százalékos emelésnél abban se volt 
egyetértés, hogy egységes legyen, vagy sávos.

Tovább bonyolítja a helyzetet, hogy a Fővárostól, 
mint tulajdonostól volt egy elvárás, hogy a Bu-
dapest Pótlék egységes legyen az érintett cégek 
között és ez bevezetésre is kerüljön. Igaz, múlt év-
ben is volt már ilyen pótlék, de ez ideiglenes kifi-
zetés volt, amelynél elég messze voltak az elvek 
és a számok. Azt is tudni kell, hogy ennek teljes-
körű bevezetése az idei bértömeg 3-4%-át tette 
volna ki, így ezt csak részlegesen tudjuk bevezetni 
idén a BKV-nál, de a cél az, hogy elérjük ezeket a 
számokat, összegeket. Érdekesség, hogy a BKK-
nál idén teljeskörűen be tudták ezt vezetni. Persze 
itt könnyebb volt, mert egy viszonylag fiatal, 13 
éves cégről beszélünk, sokkal kisebb létszámmal 
és elég sok új munkavállalóval, így gyorsabban 
végre lehetett ezt hajtani, mint a BKV esetében.

A munkáltatói oldalról is jött egy igény, hogy eb-
ből az összegből szeretné a hiányszakmában dol-
gozókat, a kulcsembereket, a mérnököket és a 
diplomásokat jobban kiemelni, számukra az átla-
gos százalék felett emelni, hogy ne menjenek el 
a cégtől, amit be kell látnunk, hogy jogos igény. 
Ha ezeket a szempontokat összegezzük látható, 
hogy volt a Főváros részéről elvárás és a BKV ve-
zetésétől is, de a legfontosabb az volt, hogy az 
érdekvédelemnek legyen egy közös álláspontja a 
cégvezetés felé és ne legyen széthúzás. Mivel ez 
nem sikerült a januári zárásig, viszont a munkál-

tató mindenféleképp szerette volna, hogy január-
ban már emelt bért kapjon minden dolgozó, ezért 
egységes, egyszeri 12%-os bérkompenzációt haj-
tott végre, amit mindenki leellenőrizhetett a ja-
nuári bérnaplóján. Természetesen kikérte erről az 
érdekképviseletek véleményét is, akik ezt nem tá-
mogattak ugyan, de ennek kifizetését nem akarták 
megakadályozni. Itt fontos megjegyezni, sokan 
azt hiszik, hogy januárban a 15+1% helyett most 
csak 12% lett kifizetve és 4% le lett „nyúlva”. Ez-
zel szemben annyi történt, hogy az éves keretből 
ez az összeg kifizetésre került, de a többi benne 
maradt a közös bértömegben. Így sikerült például 
a Jutalomalap összegét 195 000 forintról 232 000 
forintra emelni, amit ezzel az intézkedéssel sike-
rült a minimálbér szintjére emelni és nem hagytuk, 
hogy csak 15%-kal emelkedjen, ami 224.500 forint 
lenne jelen logika alapján. Szóval látható, hogy itt 
is megjelenik ez az összeg és a többi a különböző 
bérelemben is meg fog jelenni, szóval nincs szó 
semmiféle lenyúlásról, ezt mindenképpen szeret-
tem volna tisztázni. Sokan kerestetek meg min-
ket, hogy nem tudják és nem értik ki-melyik HAY 
sávba tartozik. Ennek megkönnyítése érdekében 
a cikk alján látható QR kódokat beolvasva min-
den ezzel kapcsolatos kérdésedre választ kapsz!

Az elején említettem, hogy túl vagyunk egy na-
gyon sikeres munkavédelmi képviselő választá-
son. Szeretném veletek megosztani, hogy a 19 
körzetből - 18 körzetben sikeres volt a választás, 
ellenben egy körzetben (Baross kocsiszín) meg 
kell ismételni azt. A Ti támogatásotokkal 17 te-
rületen a mi jelöltünk nyert. Szeretném megkö-
szönni Mindenkinek a részvételt és újságunk há-
toldalán megtaláljátok a bizottságba bekerült 
Villamos Független Szakszervezet által delegált, 
megválasztott képviselőket és elérhetőségeiket.

Nagy Ferenc

2023 év elején történt Elmentek

Akik régebbről ismernek, azok talán tudják, 
hogy pár éve rendszeresen írtam a „Váltó-
vas”-ba. Elég sok témát megpiszkáltam. Írtam 
a villamosvezető tanulókról, a módszerátadók-
ról, foglalkoztam a lojalitással, bohóckodtam a 
karácsonnyal és még egy kis novellám is meg-
jelent egy fiktív járművezető egy reggeléről. 
Ezek a témák mind közel álltak hozzám, mert 
kevés kivételtől eltekintve, mind arról szóltak, 
hogy milyen az élet a második(?) otthonomban. 

A témát, amiről most írok, azt messze nem sze-
retem ennyire. Az apropó az, hogy egy hoz-
zám közel álló személy hagyja itt ezt a munka-
helyet, igen hosszú szolgálati idő után. Nála 
ismerem az okokat, de kíváncsivá tett, hogy 
mások miért teszik meg ezt a lépést 10-30 év 
becsületes munkával a hátuk mögött. Utá-
najártam, megkérdeztem volt kollégákat, akik 
itt hagyták a céget és olyanokat, akik ugyan a 
mundért viselik továbbra is, de nem akarnak 
villamost vezetni, lementek „földiszolgálatra”.

Előre bocsátom, hogy csak azoknak a jármű-
vezetőknek a története érdekelt, akik a mun-
kájukat elismerten becsületesen végezték. 
Olyan emberrel nem foglalkozok, akik a távo-
zásukkal nem űrt, hanem megkönnyebbülést 
hagytak maguk után. Persze nem tudtam min-
denkit megkérdezni arról, hogy mi az ok és 
csak néhány volt kollégára jut tér és idő ebben 
a kis szösszenetben, tehát, aki nem szerepel 
benne, de itt lehetne, attól elnézést kérek így 
előre is. A szereplők közül nem akarom, hogy 
bárki azonosítható legyen, ezért csak általá-
nos infók lesznek és a név az mindig hamis. 

Kezdjük is. Szolgálati idő szerint a legrövidebbel.

Az első kolléga: Tibor. Cirka tizenhárom évet 
dolgozott a cégnél. Panasz nem volt a munká-
jára. Az első pár mondatot tőle tőle idézem.

„Én … őszén kezdtem el a villamos járműveze-
tői tanfolyamot. Akkoriban iszonyat túljelent-
kezés volt, érteni is lehetett, miért. Jó volt a fi-
zetés, a béren kívüli juttatások (3+3%, év végi 
„pulykapénz”) korkedvezmény, és sok hason-
ló jóság. Aztán szépen lassan ezek elkezdtek 
eltűnni, és csak egy kis része maradt meg.” 

A továbbiakban arról mesél, hogy a viszony-
latkiosztások változása miatt bizony napi 
szinten kellett teljesen átutaznia a várost 
(Újpestről - Budafokra) és rettentő hosszú 
ideig tartott, rengeteg plusz tanfolyam és 
vizsga után sikerült ezt megváltoztatnia. Ah-
hoz, hogy azt a pénzt megkeresse, amivel a 
belépésekor számolt, rengeteget kellett tú-
lóráznia. „Egyik évben december elejére, 
valamilyen FORTE hiba miatt már 312 túló-
ránál jártam, és a diszpécserek nem győzték 
csúsztatni az óráimat.” Ez viszont az egész-
ségére ment, tehát ezt sem lehetett folytat-
ni. Ekkorra, az egyes vonalon való vezetéshez 
ténylegesen négy ksz. és három típus kellett. 
Ezekkel rendelkezett, osztható volt minden-
hová és mégis ugyanazt a pénzt kapta meg, 
mint akinek egy vonala és egy típusa volt. 

„Volt, hogy szakszervezetnek és szolgálatveze-
tőnek is a saját konkrét beosztásomat küldtem 
el, hogy tényleg mutassanak egy pontot Bu-
dapesten, ahova költözzek és ahonnan embe-
ri idővel lehet elérni mind a 6 kezdési helyszínt 
(4 ksz, 2 végállomás), illetve mutassanak még 
egy olyan munkahelyet, ahol a többlettudást 
nem jutalmazzák, vagy honorálják semmivel.”

Megpróbált lekerülni az egyesről, de 
nem mehetett, mert a „túlképzett-
sége” miatt nem volt más a helyére.

„Az utolsó két évben már sajnos a hozzáál-
lásom is olyan volt amilyen, szerintem ezt 
meg lehetett érteni, viszont én már néha 
magamtól is hánytam, mert nem ilyen em-
bernek tartottam magam. De egyszerűen 
annyira igazságtalanságnak éreztem ezt az 
egészet, hogy nem tudtam komolyan venni, 
és a közlekedésben szerintem ez alapból ve-
szélyforrás, szóval elkezdtem mást keresni.” 

A következő járművezető: János. Ő nem 
hagyta itt a céget, de kiszállt a vezetőállásból 
kb. 20 év olyan szolgálat után, amiben volt 
munkamódszer-átadó és csoportvezető is. 

Neki a napi stressz érezhetően az egészsé-
gére ment. Olyan tüneteket okozott, amikkel 
a biztonságos vezetés nem megvalósítható. 
Most kevesebb pénzért, egy kisebb presztíz-



sű pozícióban, de sokkal nyugodtabban, és 
egészségesen tengeti a napjait. Nem bán-
ja, hogy nem vezet. Azt mondja, hogy talán 
később köt besegítői szerződést, de most 
még nagyon élvezi a vezetés nélküli létet. 

Harmadiknak egy húsz év szolgálati idővel és 
igen tiszteletre méltó szolgálati múlttal bíró 
(Módszer-átadó, csoportvezető, versenyző, ok-
tató) kolléganő következik. Nevezzük Bettinek!

Nála három fő probléma volt a távozás oka. 

Első és talán a legkisebb, hogy elköltözött 
vidékre, mivel a napi vezetéssel járó stresz-
szt a város zajában igen nehéz kipihenni. 

A bejárást csak autóval tudta megoldani, ami-
be ugyan térített a cég, de így is 60-80.000Ft-
ba került neki, hogy munkába járjon. Ezt 
még vállalná, mint ahogy évekig vállalta is.

Második: A megoldatlan és talán megoldha-
tatlan nagykörúti hajléktalan- és közbizton-
sági helyzet.  Azt mondja, hogy nem tudja 
azt sem, hogy hogyan járjon el. Mi a jó? Ha 
felébreszti a villamoson alvó „állampolgárt”, 
akkor lehet, hogy úgy jár, mint a kolléganője, 
akit azonnal leütött egy ilyen „kedves utas” 
és mehet kórházba, ha pedig nem ébreszti, 
akkor azért fogják perbe, mert esetleg három 
kanyaron keresztül halottan szállítja és ez a 
segítségnyújtás elmulasztása lehet. Érthető, 
hogy nőként nem érzi magát biztonságban, 
hiszen kire számíthat saját magán kívül. Továb-
bá, egyszerűen szégyelli azt a bűzt, amivel a 
külföldi turisták az általa vezetett villamoson 
szembe- (valójában) orrbasülnek. „Néha olyan 
büdös van a villamoson, hogy a berepülő dög-
légy sokkot kap, és még röptében elpusztul.”  

A harmadik: A beosztás. A havi beosztásában 
szinte csak tízórás számok vannak. Elvétve ka-
pott nyolcórás számot, de azok a tartalékok. 
Volt, hogy abból is tíz és félórás beosztás lett. 
Ez így nem hangzik soknak, de ha ez azt jelenti, 
hogy egy 05:00-kor kezdőbe 03:30-kor kell el-
indulni otthonról és 17:00 körül ér haza legko-
rábban és ez napi szinten így van, akkor egészen 
más a leányzó fekvése. (Nincs is ideje feküdni.)

A következő kolléga közel harminc év után hagy-
ta itt a céget. A munkájával nem volt probléma. 
Csaknem szó szerint ideírom, amit mondott.

„Amikor beléptem, nagy dolognak szá-
mított még az, hogy a BKV-nál dolgozok.

Idővel viszont folyamatosan kezdett ez az 
érzés elmúlni, annak dacára, hogy az utolsó 

napig szerettem csinálni ezt a munkát. Sajnos 
egyre kevésbé éreztem azt, hogy a cég meg-
becsül, akár anyagilag, akár erkölcsileg. Sajnos 
az országban dúló gazdasági helyzetben a fi-
zetésünk nem tartotta a lépést, ez mellett pe-
dig a morális megbecsülést sem kaptuk meg.

Én úgy éreztem, hogy így teljesen magunkra 
vagyunk hagyva. Mindenki csak „minket fi-
gyel” utas, térfigyelő kamerák, menet-rögzítő 
kamerák és a cég is. Elég egy rosszul elejtett 
mondat és már a médiában vagyunk. Egyre 
több atrocitás ért/ér minket, jogunk szinte 
nincs, ezért fél lábbal a börtönben vagyunk. 
Ez így egyben, egyre jobban megnehezí-
tette a munkavégzést, egyre fásultabbnak, 
enerváltabbnak éreztem magam és jutot-
tam arra a döntésre, hogy váltanom kell.”

A fenti négy kolléga mellett még beszélget-
tem olyan munkatársaimmal, akik még itt dol-
goznak, lehet, hogy maradnak nyugdíjig, de 
nem idegen tőlük a váltás gondolata sem. A 
beszélgetés indító kérdés általában az volt, 
hogy: hogy érzed magad itt, aztán amerre vitt 
minket a beszélgetés. Néhány tipikus illetve el-
gondolkodtató választ, gondolatot kiemelnék:

„Jól vagyok, megtaláltam a számításomat. 
Nem is értem, hogy miért morognak mások.”

„Figyelj! Nem érdekel semmi! Bejövök, végig-
csinálom a napomat, nem foglalkozom semmi-
vel, megkapom a fizut és le vannak érdekelve!”

„Sz@r az egész! Egyre csak rosszabb! Csak 
azért nem megyek, mert már közel a nyugdíj. 

Amikor idejöttem, volt rendes munkaruha. 
Elvették

13. havi fizu. Elvették.

Pulykapénz. Elvették.

Korkedvezmény. Elvették.

Később lett a 2x3%. Elvették.

Fizetett pihenőidő. Elvették.

Most amikor 40%-os inflációról beszélünk, 
akkor 15%-os fizetésemelésen vitatkoznak?! 

Embertelen a beosztás. Forgatnak össze-vissza, 
nem hiszem, hogy ezt sokáig fogom csinálni.

30 éve mikor idejöttem, az átlagbér másfél- 
kétszeresét kerestem meg. Most felülről kar-
coljuk az átlagot. Hol van itt a megbecsülés?! 

Kínlódunk a FUTÁR-ral, a BKK-val, 

a jegyárusítással ezért a pénzért?!

Nem akarom folytatni. Rengeteg olyan ko-
moly probléma és apróság van, ami egyre ke-
vésbé teszi szimpatikussá ezt a munkahelyet.

Nekem nem tisztem, nem dolgom és tudásom 
sincs ahhoz, hogy megoldásokat keressek. Ha 
a fenti észrevételek tényleg valós problémákra 
mutatnak rá, akkor arra vannak jól képzett ve-
zetők, ők biztos megoldják, amennyiben csak 
elszigetelt esetek, akkor kár vele foglalkozni.

Csak félek attól, hogy az egyik volt munkatár-
sunk üzenete betalál. Ez az üzenet így szól:

„Az utolsó kapcsolja le a villanyt!”

Kőszegi István

 

Sokan sokféleképpen magyarázzák, sok vé-
leményt hallhattunk a QR kódról, de való-
jában mi az, miért és hogyan használjuk? 
Sok utas biztosan tudja, hogy az ellenőrök 
azért alkalmazzák, mert a hamis bérlete-
ket keresik - na igen, ez is kiszűrhető vele, 
de NEM CSAK ezért kellett bevezetni.

Természetes igény, hogy a papír alapú je-
gyeket, bérleteket le kellett váltani mobil 
jegyrendszerre. A Covid-os időszakban még 
inkább nőtt rá az igény. A mobilon vásárolt 
díjtermékeket sokan használják és nagyon 
népszerű lett, főleg a fiatalok körében. A Bu-
dapestGO alkalmazás könnyen használható, 
sok alternatívával, több lehetőséget nyújt a 
felhasználójának. Alapvetően jól megalko-
tott program, amelyben vannak ugyan hi-
bák, de a többihez képest még ez a legjobb.

A papír alapú jegyek elő, - és hátlapi kódját 
beolvasva a ZEBRA telefonkészülékkel, azon-
nali információt kapunk a jegy, vagy bérlet 
adatairól, fajtájáról, érvényességi idejéről, 
ezért a hibázási lehetőség is elenyésző lett. Ez 
a jegyellenőri munkát is jelentősen megköny-
nyítette. A mobiltelefonon vásárolt jegyek tí-
pusait is lehetett ezáltal bővíteni. Bevezetésre 
került az időalapú jegyek használata. A 30 és 
90 perces jegyek ellenőrzése könnyebbé vált.

A bérletpénztárakat részben lecserélték auto-
matákra, ahol helyben nyomtatással készül-
nek a jegyek, bérletek. Ezek azonban nem 
teljeskörűen váltották be a hozzájuk fűzött 

reményeket. Sajnos a rongálások, a leragasz-
tások, a kifosztások miatt az automatákba ve-
tett bizalom kissé ingadozó mértékű, habár 
a Társaság folyamatosan törekszik arra, hogy 
ez az értékesítési forma is minél inkább meg-
bízható legyen. Márpedig a jegyekhez hozzá 
kellett jutniuk az utasoknak, így kézenfekvő 
volt, hogy a technológia fejlődésével lehe-
tővé kell tenni a mobiljegyek vásárlását is.

Az utas a nap bármely időszakában, a város 
valamennyi pontján az okostelefonja segít-
ségével letölti a BudapestGO alkalmazást a 
telefonja alkalmazásáruházából, megvásá-
rolja a neki szükséges jegytípust és kifizeti a 
bankkártyájával. Kettő perc elteltével meg-
kapja a telefonjára a díjterméket, amit a jár-
műre történő felszálláskor az AZTÉK kód be-
olvasásával érvényesít. Ennél egyszerűbb és 
gyorsabb jegyvásárlást nem is tudnánk elkép-
zelni. Ezt kell az ellenőröknek a telefonkészü-
lékkel, a QR kód beolvasásával ellenőriznie.

Még sok víz lefolyik a Dunán, amíg ezt min-
denki megfelelően elsajátítja, van mit tanulni. 
Együtt tanuljuk az utassal ennek használatát. 
A közlekedésben résztvevő minden személy-
től több odafigyelést és türelmet igényel, de 
megéri. Méltán lett olyan gyorsan népszerű.

                                                                                   Pipók Zsuzsanna



 
Villamos Munkavédelmi Bizottság

Tisztelt Munkavállalók!

A 2023.02.8-9-i Villamos Munkavédelmi Képviselő Választás eredményes volt.
Köszönjük a sok szavazatot és a bizalmat!

A Munkavédelmi Bizottság VFSZ által delegált tagjai és elérhetőségük:

Baranyai Béla, Szépilona ksz.  MVB Elnök  70/6262131
Kiss Attila, II: Vontatási Szakszolgálat  MVB Elnök-helyettes  20/4428522
Nagy Ferenc, VÜI törzs  KMB tag  70/4917790
Zabeczky Csaba, Műszaki törzs   20/4232211
Farkas Lajos, I. Vontatási Szakszolgálat   70/6302606
Balogh Zsolt, III. Vontatási Szakszolgálat   20/4711379
Ladányi Miklós, Ferencváros Forgalom   20/9366220
Szegedi Erika, Száva Forgalom   70/9456097
Fehér Antal Tamás, Hungária Forgalom   20/4778637
Fárbás Zoltán, Zugló Forgalom   20/4318537
Stubnya László, Kelenföld Forgalom   30/7214149
Toroczkóy Attila, Budafok Forgalom   20/2599710
Miloszrdni Zoltán, Fogas Forgalom és Műszak   20/3610455
Kémény Árpád, Infra Törzs, Jelzőberendezés Szk.   20/9234320
Kocsány Gergely, Budai Pályafenntartás   30/5157725
Petrényi Zsolt, Pesti Pályafenntartás   30/4533312
Tóth Sándor, Áramellátási Szakszolgálat   30/9609538

Kérjük keressétek bizalommal a megválasztott munkavédelmi bizottság
tagokat, illetve jelezzétek az aktuális gondokat.

Budapest 2023.03.03.
Baranyai Béla

MVB Elnök


